

[点击复制链接](#)

## 重庆地区汉族与土家族正常牙合颅颌骨形态的头影测量比较 [\(PDF\)](#)

《[第三军医大学学报](#)》[ISSN:1000-5404/CN:51-1095/R] 卷: 34 期数: 2012年第07期 页码: 654-657 栏目: 论著 出版日期: 2012-04-15

Title: Cephalometric study on craniofacial structures of Han' s and Tujia' s youths with normal occlusion in Chongqing

作者: [王茜](#); [王涛](#)  
重庆医科大学附属口腔医院颌面外科

Author(s): [Wang Qian](#); [Wang Tao](#)  
Department of Oral and Maxillofacial Surgery, Affiliated Hospital of Stomatology, Chongqing Medical University, Chongqing, 401147, China

关键词: [Delaire整体平衡分析法](#); [颅颌面结构特征](#); [土家族](#); [汉族](#)

Keywords: [Delaire architectural and structural analysis](#); [cephalometry](#); [characteristics of craniofacial structures](#); [Tujia nationality](#); [Han nationality](#)

分类号: R195.2; R322; R323.1

DOI: -

文献标识码: A

**摘要:** 目的 利用Delaire整体平衡分析法研究重庆地区汉族及土家族正常牙合青年颅颌骨形态结构,并进行分析比较。 方法 选取符合正常牙合标准的18~26岁青年男性和女性153例(汉族:男性37例,女性41例;土家族:男性36例,女性39例),分别摄头颅侧位X线片,对其进行头影测量分析,计算2组的结构特征值并将其进行比较。 结果 重庆地区汉族和土家族青年人群正常牙合中男性均较女性颈部后缩,男性下颌角及下颌平面相对女性顺时针旋转。余重庆地区汉族和土家族青年人群正常牙合中男性与女性颅骨结构特征数据无显著差异( $P>0.05$ )。汉族青年人与土家族人颅颌骨形态值有显著差异( $P<0.05$ ),汉族青年人的关节窝相对于土家族人来说,在矢状位要后移一些,更靠近颅底。土家族人颅底矢状向长度相对大些。 结论 重庆地区汉族青年男女之间和土家族青年男女之间颅颌面特征基本相似。土家族青年人群面型相对直立。

**Abstract:** Objective To investigate the craniomaxillary characteristics of Han' s and Tujia' s youths with normal occlusion in Chongqing by Delaire cephalometric analysis. Methods A total of 153 health youths (18 to 26 years old) with normal occlusion (Han: 37 males and 41 females;Tujia: 36 males and 39 females) were enrolled in this study. The lateral cephalogram of each persons were traced, digitized, and measured. Their cephalometric values were obtained and compared. Results Compared with the female, mental region of the male is relatively retrusion, and their mandibular angle and plane were relatively clockwise rotation. Besides, there was no significant difference in the structural characteristics of craniofacial skull data between male and female with normal occlusion in Chongqing. There were significant differences of craniofacial skull data between Han' s and Tujia' s youth ( $P<0.05$ ). Glenoid fossa of Han nationality was nearer to the base of skull. The length of anteroposterior axes of Tujia was relatively longer. Conclusion There is no significant difference between the sexes and between Han' s and Tujia' s youths. Compared with that of Han, Tujia' s facial profile is relatively upright.

### 参考文献/REFERENCES

王茜,王涛.重庆地区汉族与土家族正常牙合颅颌骨形态的头影测量比较[J].第三军医大学学报,2012,34(7):654-657.

备注/Memo: -

更新日期/Last Update: 2012-03-30

### 导航/NAVIGATE

[本期目录/Table of Contents](#)

[下一篇/Next Article](#)

[上一篇/Previous Article](#)

### 工具/TOOLS

[引用本文的文章/References](#)

[下载 PDF/Download PDF\(671KB\)](#)

[立即打印本文/Print Now](#)

[推荐给朋友/Recommend](#)

[查看/发表评论/Comments](#)

### 统计/STATISTICS

[摘要浏览/Viewed](#)

全文下载/Downloads 71

评论/Comments 53

[RSS](#) [XML](#)